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گرچه مسئولان مختلف نسبت به لزوم بازیابی اعتماد 
عمومی و سرمایه اجتماعی آن هم در سال انتخابات تاکید 
می کنند اما آنچه در صحن علنی جامعه مشاهده می شود 
این است که برخی تمایل چندانی به این مساله ندارند و به 
حداقل ها راضی هستند. لذا معتقدند که حداقلی از مردم 
بیایند و اقلیت خاصی را برای حضور در مجلس انتخاب کنند 
. اگر نه اگر قرار باشد که شرایط به نحوی فراهم شود تا قاطبه 
مردم در انتخابات حاضر شوند قاطبه مردم تفکرات دیگری 
دارند و افراد متفاوتی را می پسندند. البته از برخی صحبت ها 
نیز اینگونه برمی آید که دوست دارند حداقلی از مردم حاضر 
باشند و معمولا برخی نهادهای نظارتی نیز طیف  خاصی 
از افراد را انتخاب می کنند. بنابراین دوست دارند که آن 
طیف خاص انتخاب شوند و گروهی خاص هم رای دهند. 
در انتخابات گذشته اسفند 1398 نیز چنین روندی طی شد.  
همین چندی پیش آقای ترقی، عضو حزب موتلفه نیز گفته 
بود که مردم همین هایی هستند که در سیزده آبان در خیابان 
طالقانی حاضر شدند. لذا وقتی تفکر این باشد و مردم را در 
یک دایره محدود کنند کاندیداها نیز دایره محدودی خواهند 
بود. اینکه مطرح می شود باید نوعی اتحاد، وحدت و هم 
افزایی در جامعه شکل بگیرد باید اعتقاد واقعی هم باشد. به 
همین جهت نیز برخی معتقدند که میان رفتار و گفتار برخی 
مسئولان تناقض وجود دارد. هر چند آنطور که گفته شد باید 
مشخص شود که مردم را چه کسانی معنی می کنیم. چون هر 
کسی که در لفظ خود از مردم صحبت می کند از به کار بردن 
کلمه مردم منظور خاصی دارد و احتمالا تعریف مشخصی 
هم از مردم داشته باشد. در حالی که اگر قائل به ایران واحد 
باشیم نگاه به همه مردم نیز باید واحد باشد و مردم را دسته 
بندی نکنیم. طبق قانون اساسی نیز همه مردم در برابر قانون 
یکسان هستند و باید هر ایرانی را به عنوان مردم بشناسیم. 
مقام معظم رهبری نیز همواره بر حضور حداکثری مردم در 
انتخابات تاکید داشته اند که شرایطی فراهم شود تا همه مردم 
بتوانند مشارکت کنند اما  برخی مسئولان اجرایی راه خود را 
می روند و آنچه در قالب تصمیمات اتخاذ شده در جامعه اجرا 
می شود تبلور بیانات ایشان نیست. ایران جامعه ای متکثر 
است و امروز نیازمند وحدت در کثرت است. لذا افرادی 
که تفکرات مختلفی دارند باید همه به یک نقطه رو به جلو 
بیندیشند و آن را مشخص کنند تا اسباب دلخوشی مردم 
برای اینکه در مجموعه ای وحدت گونه به آن نقطه فکر کرده 
و برسند فراهم شود. اگر بخواهیم وحدت ایجاد شود باید ابتدا 
کثرت شکل خود را بگیرد و در نهایت این کثرت با وحدت 
پیوند بخورد شاهد وحدت در کثرت و کثرت در وحدت 
باشیم.  البته باید به این مساله نیز اشاره داشت که امروز 
مشکلات کشور فقط در جایی نیست که کاری کنیم تا مردم 
رضایتمند شوند بلکه کشور به لحاظ منابعی و زیربنایی نیز با 
مشکلاتی روبرو است که باید در راستای حل آنها تلاش کرد.

وحدت در کثرت،  نیاز جامعه
 

یادداشت

بیانیه قدردانی مقامات وزارت 
خارجه و سفرا 

روسای نمایندگی های جمهوری اسلامی 
ایران در خارج از کشور، مدیران و کارگزاران 
وزارت امور خارجه با صدور بیانیه ای به محضر 
مقام معظم رهبری اعلام کردند: رهنمودهای 
حکیمانه معظّم له را به گوش جان شنیده و 
آن را حجّت و چراغ راه خویش قرار می دهیم. 
در این بیانیه آمده است: بدون شک دیدار و 
میثاق مجدّد فرزندانتان در وزارت امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران، قوّت قلبی دوچندان 
برای ادامه راه پر فراز و نشیب در مناسبات 
بین المللی و امید به موفقیت در تحقّق اهداف 
سیاست خارجی کشور عزیزمان و انجام 
مسئولیّت های خطیر در شرایط پیش رو است. 
بیانات حضرتعالی در تبیین الگوی دیپلماسی 
کارآمد و موفّق و نیز تبیین شرایط حاکم بر 
تحولات جهانی، راهبردی دقیق برای رویکرد 
سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران و 
مبنای مستحکمی جهت بازطراحی دیپلماسی 
کشور است که بر این اساس، وزارت امور خارجه 
تمام مساعی خویش را به کار خواهد گرفت تا 

افق پیش رو را در این چارچوب ترسیم نماید. 

اتهامات گروه 7، رویکرد همیشگی 
کشورهای قدرت طلب است

رئیس پژوهشکده شورای نگهبان گفت: 
اتهامات بی اساس گروه هفت نسبت به ایران، 
رویکرد همیشگی کشورهای قدرت طلبی است 
که طلایه دار نقض هر تعهد بین المللی هستند. 
عباسعلی کدخدایی در توییتر نوشت: اتهامات 
بی اساس گروه هفت نسبت به ایران، رویکرد 
همیشگی کشورهای قدرت طلبی است که با 
وضع سازوکارهای فاقد اعتبار حقوقی در جامعه 
بین الملل، طلایه دار نقض هر تعهد بین المللی 
می باشند. آیا آنها تا به حال به آنچه موعظه 

می کنند خود عمل کرده اند؟ 

 سفیر ایران
 در عربستان مشخص شد

دستیار وزیر و مدیرکل خلیج فارس وزارت 
امور خارجه به عنوان سفیر جدید جمهوری 
اسلامی ایران به ریاض خواهد رفت. علیرضا 
عنایتی به عنوان سفیر ایران در ریاض به 
عربستان سعودی معرفی شده است. وی قرار 
است به عنوان سفیر جدید ایران در عربستان 
سعودی بعد از قطعی روابط ۲ کشور و با از 
سرگیری مجدد مناسبات دیپلماتیک ایران و 
عربستان، عهده دار سفارت جمهوری اسلامی 

ایران در ریاض شود. 

 ایرانیان  هر غیرممکنی را 
ممکن می سازند

رئیس کل دیوان محاسبات طی پیامی 
بازگشت ناوگروه 8۶ نیروی دریایی ارتش 
جمهوری اسلامی را تبریک گفت. در پیام 
بازگشت  احمدرضا دستغیب آمده است: 
موفقیت آمیز ناوگروه 8۶ نیروی دریایی 
پرافتخار ارتش جمهوری اسلامی ایران پس 
از طی ۶3 هزار کیلومتر به میهن؛ برگ زرین 
دیگری را در تاریخ غرورآفرین ملت سرافراز 
افتخار در  این  ایران عزیز رقم زد. ثبت 
بحبوحه تحریم های ناجوانمردانه و فشارهای 
مستکبرین عالم علیه ایران اسلامی، پیامی 
روشن به دشمنان این مرز و بوم است تا بدانند 
ایرانیان در اوج سختی نیز هر غیرممکنی 
را ممکن می سازند و در حفظ و حراست از 

منافعشان با احدی تعارف ندارند. 

جلوه ای از مردان میدان
هادی طحان نظیف، سخنگوی شورای 
نگهبان در حساب توییتری خود نوشت: 
»حماسه سازان غیور نیروی دریایی و مرزبانان 
مظلوم سراوانی، هر دو جلوه هایی از مردان 
میدان هستند؛ یکی ماه ها به دور از خانواده 
و بی اعتنا به تحریم های غرب با ناو ایرانی 
حماسه ای بی بدیل آفرید و دیگری با بذل 

جانش حریم وطن را عزت بخشید.«

 مشاور امنیت ملی عراق 
در راه تهران

یک منبع در دستگاه امنیت ملی عراق اعلام 
کرد که قاسم الاعرجی، مشاور امنیت ملی عراق 
طی روزهای آتی به تهران سفر خواهد کرد و 
درخصوص کنترل مرزهای مشترک و مقابله 
با فعالیت گروه های مخالف ایران )تروریست ها( 
با مسئولان ایرانی تبادل نظر خواهد کرد. 
این منبع اعلام کرد که شخص محمد شیاع 
السودانی، نخست وزیر عراق به همراه مقامات 
اقلیم کردستان تحرکات گسترده ای در راستای 
دور کردن مجموعه های مسلح مخالف ایران از 
مرزها و استقرار یگان های امنیتی در نوار مرزی 
انجام می دهد. این مسئول عراقی در ادامه گفت 
که الاعرجی در سفرش به تهران اقدامات دولت 
عراق در زمینه کنترل مرزها را به مسئولان 
ایرانی ارائه خواهد کرد و تلاش می کند که 
حملات دوباره ایران در مناطق مرزی علیه 
مواضع تروریست ها ممانعت کند. یک مسئول 
کردی نیز اعلام کرد که مسئولانی از اربیل نیز 

به همراه الاعرجی به تهران خواهند رفت. 

خبــــر
رئیس قوه قضائیه: 

قانون زیاد داریم، مشکل در اجراست
رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه التزام و عمل به قانون، موضوع 
بسیار حائز اهمیتی است که باید همواره مدنظر مسئولان و مردم 
باشد، اظهار کرد: ما در کشور خیلی قانون وضع می کنیم، اما در 
اجرای قوانین مشکل داریم و این امر در موضوعات مختلف صادق 
است و اختصاص به یک مقطع خاص یا یک نهاد و وزارتخانه خاص 
ندارد؛ این امر باید ریشه یابی شود؛ باید مشخص شود چرا همین 
قانون »ارتقای سلامت نظام اداری و مقابله با فساد« به طور کامل 
اجرایی نمی شود. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای گفت: 
اعتقاد من این است و این نگاه و رویکرد را در دستگاه قضائی نیز 
ساری و جاری کرده ایم که باید همه امور را از خودمان و دستگاه 
و زیرمجموعه خودمان شروع کنیم؛ چه در مقوله مبارزه با فساد؛ 
چه در مقوله عدم اجرای کامل قوانین. ما در دستگاه قضائی، مقوله 
مبارزه با فساد و عدم اجرای کامل قوانین را از خودمان شروع 
کرده ایم و حسب مسئولیت های قانونی ای که داریم، در این قضیه 
سراغ سایر بخش ها و دستگاه ها نیز می رویم؛ البته نباید از نظر دور 
داشت که چرا در دوره های پیشین، به برخی قوانین به طور کامل 
جامه عمل پوشانده نشده است؛ اما آنچه در وهله نخست دارای 
اهمیت است، آن است که خودمان ملتزم به اجرای جامع و کامل 
قوانین باشیم. رئیس دستگاه قضا افزود: سؤال آن است که آیا ما در 
قوه قضائیه به همه وظایف و مسئولیت های خود به صورت کامل، 
عمل کرده ایم؟ آیا شما در مجلس به صورت کامل و جامع، قوانین 
صحیح و قابل اجرا تصویب کرده اید؟ اگر پاسخ به این سؤالات 
منفی است، پس باید از خودمان شروع کنیم و ضمن اولویت بندی 
مقولات و توجه به شاخص های مبتنی بر زمان و مکان، به سراغ 
عملیاتی کردن مقولات اولویت دار برویم. رئیس قوه قضائیه با بیان 
اینکه امروز یکی از موضوعات مهم، مقوله سرمایه اجتماعی است، 
بیان کرد: باید بررسی دقیق صورت گیرد که سرمایه اجتماعی و 
میزان امید و اعتماد مردم در چه سطحی است؟ آیا رو به ارتقا است 
یا به ضعف و فَترت می رود؟ باید بررسی شود که چه مقولات و 
موضوعاتی سبب وارد آوردن خدشه به سرمایه اجتماعی و امید و 
اعتماد مردم می شود؟ برای حل و فصل مسائل و مشکلات کشور، 
توجه به مقوله سرمایه اجتماعی، بسیار مهم و اثرگذار است. وی 
با اشاره به اولویت رسیدگی و رفع مسائل اقتصادی و معیشتی 
مردم و اهتمام همه جانبه هر سه قوه بر مقوله مهار تورم و رشد 
تولید، عنوان کرد: چنانچه به مقوله مهار تورم و رفع مشکلات 
اقتصادی و معیشتی مردم اهتمام کامل و جامع نشود، به دنبال 
آن بسیاری از مسائل و مشکلات اجتماعی، فرهنگی و ... حادث 
می شود.  محسنی اژه ای مبحث »شایسته سالاری« را مورد تاکید 
قرار داد و  تصریح کرد: مهم ترین سرمایه ما، سرمایه انسانی است؛ 
اگر سرمایه انسانی ما کاردان، مسئولیت پذیرو منضبط باشد و 
نسبت به الزامات جایگاه و پست و سمت خود عالم باشد، بسیاری 
از مسائل حل خواهند شد؛ در اینجا باید این سؤال را مطرح کرد که 
آیا ما به سمت تقویت شایسته سالاری حرکت کرده ایم یا اینکه در 

این قضیه در جا زده ایم؟

رئیس جمهور با بیان اینکه »ایران و اندونزی 
زمینه ها و ظرفیت های متنوعی برای ارتقای 
سطح روابط دارند«، اظهار امیدواری کرد که 
این سفر بتواند در جهت گسترش تعاملات 
فیمابین دو کشور قدرتمند اسلامی در منطقه 
و جهان تاثیرات سازنده ای داشته باشد و آثار 
آن با سفر متقابل رئیس جمهور اندونزی به 
براهیم رئیسی در  تهران کامل شود. سید ا
ادامه برنامه های سفر رسمی به اندونزی، 
پیش از ظهر روز سه شنبه به وقت محلی در 
نشست مطبوعاتی مشترک با »جوکو ویدودو« 
براز امیدواری  رئیس جمهور این کشور، با ا
نسبت به اینکه در این سفر گام های بلندی در 
جهت توسعه روابط با اندونزی برداشته شود، 
گفت: دو کشور در 70 سال سپری شده از 
برقراری روابط دیپلماتیک، همواره تعاملات 
خوبی در حوزه های مختلف سیاسی، اقتصادی، 

تجاری و منطقه ای و بین المللی داشته اند. 
وی با اشاره به هدفگذاری انجام شده برای 
رساندن حجم مبادلات تجاری دو کشور به رقم 
۲0 میلیارد دلار افزود: البته دو کشور تصمیم 
گرفته اند که مبادلات خود را با ارزهای ملی انجام 
دهند. امروز مقامات دو کشور اسناد متعددی 
برای همکاری در حوزه های مختلف امضا کردند 
که نشان دهنده عزم و اراده آنها برای توسعه 
روابط در همه حوزه ها است. رئیسی با بیان 
اینکه »جمهوری اسلامی ایران با وجود فشارها 
و تحریم های ظالمانه با همت متخصصین جوان 
خود گام های ارزشمندی در جهت رشد علم و 
فناوری و نیز توسعه اقتصادی برداشته است«، 
تصریح کرد: تحریم ها و تهدیدها به هیچ عنوان 
نتوانسته ایران را متوقف کند.  رئیس جمهور 
مسلمان،  با کشورهای  ارتباط  و  همکاری 
همسایه و همسو را اولویت سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی ایران عنوان و خاطرنشان 
کرد: گسترش روابط با اندونزی به عنوان یکی 
از کشورهای مهم و موثر در آسیا و جهان که 
در سازمان های مهم منطقه ای و بین المللی 
عضویت دارد، برای ایران اهمیت زیادی دارد. وی 
با بیان اینکه »ایران و اندونزی نسبت به مسائل 
منطقه ای و بین المللی از جمله مسئله فلسطین 
و وضعیت افغانستان دیدگاه های مشترکی 
دارند«، گفت: دو کشور به حمایت از حقوق 

مردم فلسطین تا آزادی قدس شریف متعهد و 
پایبند هستند. همچنین دیدگاه دو کشور درباره 
ضرورت تشکیل دولتی فراگیر در افغانستان 
که همه اقوام و مذاهب را نمایندگی کرده و در 
جهت احقاق حقوق همه مردم این کشور گام 
بردارد، یکسان است. وی اضافه کرد: امروز زنان 
و دختران در جمهوری اسلامی ایران در شئون 
و عرصه های مختلف حضور موثر و موفقی دارند 
و باعث افتخارآفرینی برای کشورمان شده اند، 
معتقدیم زنان و دختران افغان نیز این توانمندی 
را دارند که برای کشورشان و امت اسلامی 
افتخارآفرینی کنند و باید امکان فعالیت های 
اجتماعی از جمله بهره مندی از فرصت های 
آموزشی برای آنان فراهم شود. رئیسی با بیان 
اینکه »دو دهه حضور آمریکا در افغانستان 
ثمره ای جز ویرانی و کشتار و از جمله 35 هزار 
کودک معلول نداشت«، اظهار داشت: ایران و 
اندونزی در مسائل منطقه ای و بین المللی قائل 
به مبارزه جدی با یکجانبه گرایی هستند. وی در 
پایان با بیان اینکه »ایران و اندونزی زمینه ها و 
ظرفیت های متنوع و فراوانی برای ارتقای سطح 
روابط خود دارند«، اظهار امیدواری کرد که این 
سفر بتواند در جهت گسترش تعاملات فیمابین 
دو کشور بزرگ و قدرتمند اسلامی در منطقه و 
جهان تاثیرات سازنده ای داشته باشد و آثار آن 

با سفر متقابل رئیس جمهور اندونزی به تهران 
کامل شود. 

  دشمنان بدانند روابط ما با کشورهای 
اسلامی گسترده تر می شود

همچنین رئیس جمهور در دیدار گروهی 
از مردم اندونزی در مرکز اسلامی جاکارتا، با 
اشاره به دعوت اسلام به وحدت، آن را راهبرد 
امت اسلامی در مقابل اختلاف افکنی دشمنان 
دانست و گفت: افرادی که امروز دل در گروی 
دین دارند باید بدانند امروز وحدت و انسجام 
امت اسلامی بسیار ضروری است. اسلامی که 
امروز جمهوری اسلامی خود را مقید به آن 
می داند، اسلام اهل بیت است. سیدابراهیم 
رئیسی افزود:  امروز دلیل مخالفت با جمهوری 
اسلامی این است که نمی خواهد زیر بار سلطه 
برود. سیاست ما ارتباط با کشورهای اسلامی 
است و یقین بدانید که این امر جزو اهداف 
ماست. اگر دشمنان از حسن روابط ما با 
کشورهای اسلامی جان دهند اشکالی ندارد. 
بدانند این روابط روزبه روز بیشتر و گسترده تر 
خواهد شد. ما یقین داریم نظم فعلی جهان به 
سمتی تغییر خواهد کرد که به نفع جهان اسلام 
باشد و نظام سلطه نیز روزبه روز به سوی افول 

حرکت می کند.

رئیس جمهور: 

ایران و اندونزی ظرفیت های متنوع و 
فراوانی برای ارتقای سطح روابط دارند

دیپلماسی ملتمسانه آب 
را کنار بگذاریم 

دیپلمات پیشین کشورمان در 
افغانستان گفت: افغانستان دنبال 
این است که از موضوع آب استفاده 
سیاسی کند اما ما نباید به این 
سمت برویم. باید مساله آب را در 
پکیجی از موضوعات با افغانستان 
حل کنیم. حمید روحی صفت 
اظهار کرد: با توجه به شناختی که 
از روحیات مردم افغانستان دارم 
می گویم هر کس در افغانستان 
حاکم باشد، سیاست آنها درباره 
آب روشن است. باید دیپلماسی 
ملتمسانه آب را کنار بگذاریم و 
به سمت بی نیازی از آب هیرمند 
برویم، آن وقت آنها می  آیند و آب 
را دو دستی تقدیم می کنند تا در 
ازای آن انرژی بگیرند، اما تا وقتی 
دست نیاز دراز کنیم آبی به ما 
نمی دهند. دیپلماسی ملتمسانه 
درباره حقابه از افغانستان پاسخگو 

نیست. 

اعضای حقوقی جبهه اصلاحات مشخص شدند

 صندلی ریاست جبهه اصلاحات 
به چریک پیر می رسد

عوامل حادثه تروریستی 
سراوان شناسایی شوند

 انتقاد جلیلی
 از برداشت غلط 

از  نفر  پنج  شهادت  پی  در 
ماموران مرزبانی در مزه سر هنگ 
حجت الاسلام  سراوان،  مرزی 
منتظری دادستان کل کشور ضمن 
محکوم کردن این حادثه و ابراز 
همدری و عرض تسلیت به ملت 
ایران و خانواده شهدا، دستورات 
لازم را در خصوص شناسایی و 
برخورد قاطعانه با عوامل این 
حادثه صادر کرد. در متن این پیام 
آمده است: اگرچه وقوع اینگونه 
حوادث و جنایات تروریستی علیه 
جمهوری اسلامی ایران نشان از 
زبونی و ضعف دشمنان کوردل 
و رذالت بیش از پیش آنان دارد، 
و  و کشور  ملت  لکن دشمنان 
حامیان آنان خوب بدانند که این 
ملت همچون گذشته در مقابل 
همه توطئه ها ایستاده و به موقع به 
اینگونه جنایات پاسخ قاطعانه ای 
خواهد داد و دیری نخواهد پایید 
بین  از  را  آنان  ریشه ظلم  که 
خواهد برد. لازم است دادستان 
مرکز استان سیستان و بلوچستان 
با همکاری نیروهای انتظامی و 
امنیتی هرچه سریعتر نسبت به 
شناسایی عوامل این حادثه اقدام 
نموده و با آنها برخورد قاطع و 

عبرت آموز صورت پذیرد. 

تشخیص  مجمع  عضو   یک 
نرمش  گفت:  نظام  مصلحت 
قهرمانانه این نیست که از حقوق 
ملت کوتاه بیاییم و منافع ملی را 
نادیده بگیریم، بلکه بدان معناست 
که با حکمت و جامع  نگری به دنبال 
راه جدید برای تحقق اهداف باشیم. 
سعید جلیلی با انتقاد از برداشت 
غلط برخی از نرمش قهرمانانه 
مدنظر مقام معظم رهبری گفت: 
نرمش قهرمانانه این نیست که از 
حقوق ملت کوتاه بیاییم و منافع 
ملی را نادیده بگیریم بلکه بدان 
معناست که در مواجهه با موانع، نه 
برگردیم و نه آن را بن بست تلقی 
کنیم؛ بلکه به دنبال راه جدید برای 
تحقق اهداف باشیم. بدین منظور 
لازم است نسبت به ابعاد مختلف 
موضوع اشراف داشته و حکیمانه 

عمل شود. 

آرمان ملی- احسان اسقایی: اعضای 
حقیقی جبهه اصلاحات انتخاب شدند. با 
انتخاب این اعضا به نظر می رسد در آینده 
نزدیک شاهد آغاز روند فعالیت تشکیلاتی 
اساس  بر  بود.  خواهیم  اصلاحات  جبهه 
اخبار انتشار یافته بهزاد   نبوی، فخرالسادات 
محتشمی پور، محسن امین زاده، محمدرضا 
جلایی پور، عماد بهاور، بدرالسادات  مفیدی، 
سیدحسن رسولی، معروف صمدی، اسماعیل 
گرامی مقدم، فاطمه سعیدی، محسن هاشمی، 
غلامرضا ظریفیان، محمد مقدم، آذر منصوری 
و محسن آرمین اعضای جدید حقوقی جبهه 
اصلاحات هستند که در کنار اعضای حقوقی 
جبهه اصلاحات که اصولا دبیرکل  احزاب 
اصلاح طلب هستند در ارتباط با کم و کیف 
ورود جریان اصلاحات به انتخابات تصمیم 

خواهند گرفت. 

   امید به تغییر های بزرگ که آب شد
در این دوره فعالیت جدید جبهه اصلاحات 
خبری از حسین مرعشی، محسن میردامادی، 
علیرضا علوی تبار، حجت الاسلام سراج الدین 
موسوی و محمود صادقی به عنوان اعضای 
حقیقی عضو جبهه اصلاحات نیست. احتمالا 
تعدادی از این افراد خود تمایل نداشته اند که 
در جبهه حضور داشته باشند. در گذشته شاهد 
استعفای بهزاد نبوی و علوی تبار از عضویت 
در جبهه بودیم اما خبر عدم حضور حسین 
مرعشی، دبیرکل حزب کارگزاران به عنوان 
عضو حقیقی جبهه جای تعجب دارد! او در 
کنار برخی دیگر از اعضای جبهه اصلاحات در 
گذشته تلاش هایی در زمینه ایجاد تحول در 
هیات رئیسه جبهه اصلاحات خصوصا اعضای 
حقیقی جبهه انجام داده بود و عدم حضور وی 
به عنوان یک عضو حقیقی در جبهه اصلاحات 
نشان می دهد که وی احتمالا نتوانسته تحول 
مدنظر خود و برخی اعضای تحول خواه جبهه 
اصلاحات را عملیاتی  کند. برخی منابع در این 
ارتباط به »آرمان ملی« گفتند احتمالا او به 
عنوان دبیرکل حزب کارگزاران از شرکت 
در جلسات جبهه خودداری خواهد کرد و 
اگر اینگونه باشد به نظر محمد طاهر نژاد 

به عنوان نماینده کارگزاران سازندگی به 
جبهه معرفی خواهد شد. از سوی دیگر یکی 
از غایبان بزرگ و از اعضای حقیقی جبهه 
اصلاحات محسن میردامادی است؛ فردی 
که به جرات می توان او را مرد شماره یک 
تشکیلاتی اصلاح طلبان بعد از بهزاد نبوی 
دانست. حال باید دید چه فردی با قدرت کار 
تشکیلاتی او جایگزینش شده است. محمود 
صادقی نیز دیگر عضو حقیقی غایب است. در 
گذشته برخی اخبار از احتمال دعوت از اساتید 
دانشگاه، جامعه شناس و سیاستمدار معرف 
غیر حزبی به جبهه شنیده می شد که انتشار 
لیست جدید اعضای حقیقی نشان می دهد 
که یا اصلاح طلبان نتوانسته اند آنها را راضی 
به عضویت در جبهه کنند و یا اینکه اختلاف 
نظری در مورد حضور آنها در بین اعضای 

جبهه وجود داشته است. 

   جبهه بدون تئوریسین اما تشکیلاتی
استعفای علوی تبار از جبهه اصلاحات در 
کنار فقدان حضور محسن میردامادی نشان 
می دهد که بار تئوریک جبهه اصلاحات در 
مقایسه با گذشته ضعیف شده است. هرچند 
حضور محسن آرمین در جبهه می تواند تا 
حدودی این خلأ را پر کند اما واقعیت آن 
است که جبهه اصلاحات اکنون بار تئوریک 
کمتری در مقایسه با سابق دارد، اما در برابر 
حضورغلامرضا ظریفیان به جای محمود 
صادقی که دارای وجهه تئوریک است در 
کنار معرف صمدی که به نوعی به اقلیت های 
قومی نزدیک است نقطه قوت این دوره جبهه 
اصلاحات است. البته حضور آذر منصوری، به 
عنوان یک بانوی توانای تشکیلاتی می تواند 
خلأ های فقدان حضور افراد اثرگذار در جبهه 
را پر کند. اما واقعیت آن است که با کنار رفتن 
میردامادی و علوی تبار به نظر بهزاد نبوی 
این چریک پیر وظیفه دوچندانی در دور تازه 

فعالیت جبهه اصلاحات خواهد داشت. 
   چه کسی رئیس جبهه اصلاحات 

می شود!
در شرایط کنونی جبهه اصلاحات به رغم 
کنار رفتن برخی چهره های معروف با حضور 

دبیرکل  احزاب عضو در جبهه قدرتمند 
است و اگر احزاب نیز در آینده نزدیک عملا 
فعالیت های خود را آغاز کنند به نظر جبهه 
اصلاحات منسجم تر از گذشته می تواند برای 
حضور در انتخابات آماده باشد و زمینه هم با 
توجه به عملکرد مجلس و کاستی های دولت 
خصوصا در امور اقتصادی برای بازگشت 
اصلاح طلبان به قدرت آماده است. هر چند 
آنها سد محکمی به نام نهادهای نظارتی را 
برای حضور در انتخابات پیش روی دارند و 
از سوی دیگر مردم باید حضور حداکثری در 
انتخابات داشته باشند تا آنها به مجلس راه 
یابند که هر دوی این موانع به صورت جدی در 
برابر ورود واقعی جریان اصلاحات به انتخابات 
مجلس وجود دارد اما فارغ از این موارد به 
نظر می رسد انتخاب رئیس جبهه اصلاحات 
در این دوره از اهمیت برخوردار است. اخیرا 
نیز یکی از نمایندگان سابق اصلاح طلب 
گزینه های مختلفی را برای ریاست بر این 
جبهه مطرح کرده که اعلام این گزینه ها 
نشان می دهد این فرد تنها گزینه های مد 
نظر خود را مطرح کرده است و این گزینه ها 
کسی نمی تواند رئیس جبهه اصلاحات باشد. 
زمانی که بهزاد نبوی از ریاست بر این جبهه 
استعفا داد برخی از دلسوزان و افرادی که به 
مناسبات جریان اصلاحات واقف بودند اعتقاد 
داشتند اولا کسی در حد و اندازه بهزاد نبوی 
در بین اصلاح طلبان نیست که همه او را قبول 
داشته باشند و در ثانی هر فردی دیگر مانند 
محمد رضا عارف بخواهد بر این جبهه ریاست 
کند خواستار تغییراتی در جبهه خواهد 
شد که شاید به ساختار واحد، هماهنگ و 
تشکیلاتی و منظم جبهه ثلمه ای وارد شود. 
از این منظر همه اعضای جبهه به رایزنی با 
وی و افراد اثرگذار در جبهه مشغول شدند 
تا نبوی هم استعفایش از جبهه را پس بگیرد 
و هم اینکه با توجه به جایگاه خود در میان 
اصلاح طلبان و بی مانندیش در تشکیلات 
سازی؛ رئیس جبهه اصلاحات باقی بماند. 
از این منظر باید گفت لباس ریاست بر جبهه 
اصلاحات در شرایط کنونی جز بر تن چریک 

پیر نخواهد رفت. 

سیدمصطفیهاشمیطبا
فعالسیاسی


